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فارس- رئیس اداره ثبت اســناد و املاک تهران درباره آمار ازدواج و طلاق گفت: ٣٤ هزار و ٣١٠ مورد طلاق در سال 94 به ثبت رسید که 
در سال 9٥ این آمار به ٣٦ هزار و ٧٠٠ مورد رسید و ٦ درصد افزایش داشت. سعادتیان گفت: ٨٦٠ هزار مورد ازدواج در سال 94 به ثبت 
رسید که این رقم در سال 9٥ به ٨9٠ هزار مورد رسید و یک درصد رشد داشت.

 افزایش ۶ درصدی طلاق 
درتهران

پنج شنبه   15 تیر 139۶ . 11  شوال 1438.  شماره  1957۶

...از میان خبرها

این نیز بگذرد

همراه با گرم شدن هوا و با نزدیک شدن موعد کنکور، تب و 
تاب این آزمون بالا گرفته است. دور هم نشسته اند و کتاب 
ها را ورق می زنند. از این کتاب به آن کتاب از این جزوه به 
آن جزوه . بیدار خوابی ها تا دیر وقت ،اضطراب ها و بی 
اشتهایی و کم کردن وزن. داخل کتابخانه نشسته اند یکی 
از اضطرابش می گوید و دیگری از اینکه باید بی خیال بود 
دو راه بیشتر وجود ندارد یا دانشگاه و یا سربازی .اما یکی 
دیگر از آنها که سرش را روی جزوه هایش انداخته در حالیکه 
لبخندی روی لب دارد گوشه جزوه اش با خط خوش می 

نویسد:»این نیزبگذرد«

...دستچین
احتمال بروز سرطان با مصرف لوازم آرایشی 

غیرمجاز

معاون اداره کل نظارت سازمان غذا و دارو گفت: لوازم 
آرایشی و بهداشتی تقلبی و غیرمجاز ، دارای مقادیر بالای 
سرب و جیوه است که احتمال ابتلا به بیماری های بدخیم 
و سرطان را افزایش می دهد. به گزارش این سازمان، 
منوچهر دادگــر نــژاد گفت: متصدیان و آرایشگران حق 
تجویز یا استفاده از هیچ گونه دارو و مکمل های دارویی را 
برای مراجعان ندارند. دادگر نژاد با بیان اینکه استفاده از 
داروهای بی حسی، چاقی و لاغری در برخی از آرایشگاه ها 
به بروز بیماری های متعدد در بین بانوان منجر شده است، 
افزود: سالن های آرایش و زیبایی محل مناسبی برای خرید 
و فروش محصولات آرایشی و بهداشتی نیست و عرضه آنها 

در چنین اماکنی تداخل صنفی بوده و ممنوع است.

حذف دفترچه بیمه کاغذی تا پایان سال 96

وزیر بهداشت گفت: در صورت تداوم همکاری مؤثر بین 
بخش های مختلف درمان، بیمه ها و وزارت ارتباطات، تا 
پایان سال 9۶ تمام دفترچه های بیمه کاغذی برچیده 
مــی شــود.  بــه گــزارش  خــبــرگــزاری مــیــزان، سید حسن 
قاضی زاده اظهارکرد: حدود ۶۵ میلیون ایرانی دارای 
پرونده الکترونیک سلامت هستند.هاشمی اظهار کرد: 
در صورت تــداوم همکاری مؤثر بین بخش های مختلف 
درمان، بیمه ها و وزارت ارتباطات، تا پایان سال 9۶ تمام 
دفترچه های بیمه کاغذی برچیده می شود.وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی میزان اعتبار در نظر گرفته شده 
بــرای طرح تحول سلامت در بودجه 9۶ را منطقی تر از 
بودجه امسال توصیف کرد و گفت: در این زمینه نگرانی 
وجود ندارد.البته اعتبارات مربوط به بیمه ناقص است و به 

نظر می رسد در این بخش باید تجدیدنظر صورت بگیرد. 

ثبت دمای 6۰ درجه سانتی گراد در 
هرمزگان صحت ندارد

 مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی 
کشور اعــلام کــرد: ثبت دمــای ۶٠ درجــه سانتی گــراد در 
هرمزگان صحت ندارد و احتمالا اندازه گیری در شرایط 
خاص یا خارج از استانداردهای هواشناسی انجام شده 
است.احد وظیفه در واکنش به اعلام دمای ۶٠ درجه سانتی 
گــراد در رودان توسط معاون آبخیزداری منابع طبیعی 
هرمزگان به مهر گفت: در هیچ نقطه ای از کشور دمای ۶٠ 
درجه سانتی گراد نداشته ایم و در استان هرمزگان حتی به 

دمای بالای ۵٠ درجه هم بعید است برسیم.

سلیمی: »بحث 5 دقیقه ای تخلف سؤالات 
امتحانی« بازی با کلمات است

ــوزش مجلس بابیان اینکه »بحث ۵  عضو کمیسیون آم
دقیقه ای تخلف سؤالات امتحانی« بازی با کلمات است، 
به فارس گفت: اصل مسئله لو رفتن سؤالات امتحانی که 
توسط برخی افراد انکار می شد، از نظر ما بر اساس شواهد 
و مدارک کاملًا اثبات شده و قطعی است. علیرضا سلیمی 
ــزود:  لازم اســت با متخلفان پرونده لو رفتن ســؤالات  اف
امتحانی برخوردی جدی و پشیمان کننده انجام شود تا 
این قبیل حوادث که موجب سلب اعتماد عمومی می شود، 
تکرار نشود. سلیمی اضافه کرد: کمیته آموزش و پرورش 
کمیسیون آموزش مجلس، این مسئله را رها نخواهد کرد 
و بحث ۵ دقیقه ای که بیان می شود اولًا ادعا و تقلیل جرم 
است و ثانیاً بازی با کلمات است و باید به اصل مسئله لو 

رفتن سؤالات و علل آن توجه کرد.

...روی خط رسانه ها
استعمال سیگار در اماکن عمومیِ توکیو 

ممنوع می شود

رسانه های ژاپن اعلام کردند: "یوریکو کویکو" فرماندار 
توکیو تلاش می کند تا پیش از شروع مسابقات المپیک 
در سال ۲٠۲٠ ، استعمال سیگار در مکان های عمومی 
توکیو ممنوع شود. فرماندار توکیو گفت: لایحه ممنوعیت 
استعمال سیگار در فضاهای سرپوشیده به پارلمان ارائه 
می شود و از آنجا که بیشتر نمایندگان از حزب موافق 

هستند، می توان تا فصل پاییز آن را به تصویب رساند.

خطای راننده به شیرجه در استخر ختم شد

یک خودرو به دلیل اشتباه راننده داخل یک استخر پر از آب 
سقوط کرد. این خودرو که راننده آن پیرزنی ٧٣ ساله بود، به 
دلیل استفاده اشتباه از پدال گاز به جای ترمز، در میان دیدگان 
متعجب شناگران درون یک استخر در شهر کلرادو سقوط کرد.

وزن کشی مسابقات هات  داگ خوری

مسابقات خوردن هات داگ ناتان که هر سال در شهر های 
مختلف آمریکا برگزار می شود، امسال نیز سه شنبه گذشته 
برگزار شد. در این مسابقات افراد شرکت کننده باید در زمان 
مشخص شده تا جایی که می توانند هات داگ بخورند. رکورد 
این مسابقات هم اکنون در اختیار  فردی است که توانسته 

است ٧٣ سوسیس هات داگ را پشت سرهم بخورد.

...خبر
معاون حقوقی و بین الملل ستاد حقوق بشر 

قوه قضاییه مطرح کرد

ابراز شگفتی سفرای 5۰ کشور از شرایط 
زندان  اوین

گفت:  بشر  حقوق  ستاد  الملل  بین  و  حقوقی  مــعــاون 
سفرای ۵٠ کشور از شرایط نگهداری زندانیان و برگزاری 
کلاس های حرفه آموزی و اوقات فراغت در زندان اوین ابراز 
شگفتی کردند.به گزارش خبرنگار  باشگاه خبرنگاران 
جوان، کاظم غریب آبادی  دیروز در حاشیه بازدید سفرای 
۵٠ کشور از ندامتگاه اویــن در جمع خبرنگاران درباره 
اهداف برگزاری این بازدید، اظهار کرد:  از جمله اهداف 
ما از برگزاری این بازدید این بود که نشان دهیم وضعیت 
زندان ها و موقعیت  آنها با وضعیت  زندان های دیگر کشورها 
تفاوت دارد، به طوری که امام راحل )ره( فرمودند زندان ها 
باید دانشگاه باشند و ما سعی کردیم زندان ها را به دانشگاه 
حقوق  بین الملل ستاد  و  حقوقی  کنیم.معاون  تبدیل 
بشر ادامه داد: همچنین مباحث آموزشی ، حرفه آموزی و 
وضعیت بهداشتی ندامتگاه اوین به سفرا نشان داده شد و 
نشان دادیم که با زندانیان به طور انسانی و اسلامی برخورد 
می شود.غریب آبادی بیان کرد: در این بازدید نشان دادیم 
که تمام ادعاها و اتهامات بی پایه حقوق بشری مطرح شده 
علیه ایــران که یکی از آنها در رابطه با زندان ها و شرایط 
نگهداری از زندانیان است، درست نیست و در این بازدید 
وضعیت زندان اوین را که یکی از بزرگ ترین زندان های 
کشور محسوب می شود به ۵٠ سفیر از ۵ قاره جهان نشان 

دادیم تا واقعیت برای آنها روشن شود.
وی تاکید کرد: سفرا بسیار شگفت زده شدند و مطرح کردند 
که ما توقع مشاهده این شرایط را نداشتیم، زیرا این سفرا 
مطرح می کردند زندانیان کشورهای آنها در محیط بسته 
و با لباس خاص نگهداری می شوند اما هیچ گونه از این 

شرایط در زندان های ایران وجود ندارد.
معاون حقوقی و بین الملل ستاد حقوق بشر گفت: همچنین 
این سفرا تاکید کردند نوع خدماتی که به زندانیان در ایران 

ارائه می شود، در هیچ کشور دیگری وجود ندارد.
وی گفت: در هیچ کشوری مرسوم نیست که زندانیان 
بتوانند از امکانات سالن های ورزشی مجهز، زورخانه، تئاتر 
و موسیقی استفاده کنند یا حتی حرفه آموزی داشته باشند 
اما در زندان های ایران مددجویان می توانند به حرفه آموزی 
بپردازند به گونه ای که به آنها حقوق هم پرداخت می شود.

غریب آبادی تاکید کرد: در این بازدید سفرا برای همکاری 
با ایران به منظور تبادل خدمات حقوقی و قضایی و تجارب 

مدیریتی در امور زندان ها ابراز علاقه کردند.

...اربعین
نیازسنجی از مرز خسروی برای تردد 

زائران اربعین 

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور گفت: با تشکیل کمیته های مختلف در کشور 
ازجمله کرمانشاه، امکانات و نیازسنجی های لازم 
برای تسهیل تردد زائــران اربعین حسینی از مرز 
خسروی انجام گرفته است. هوشنگ خندان افزود: 
مرمت راه های مواصلاتی به مرز خسروی، تامین 
نیازهای اولیه ازجمله آب، برق، خطوط مخابرات در 
مسیر برای استقرار موکب ها، اسکان زائران، احداث 
توقفگاه ها برای خودروهای شخصی و عمومی برای 
انتقال زائران به مرز و ارائه خدمات رفاهی در حاشیه 
و کنار توقفگاه های خودرو از اقدام هایی است که از 
سوی دستگاه های مختلف و با همکاری نیروهای 

مسلح و استانداری درحال انجام است.

...شهر
تردد سه میلیون خودروی فاقد 

کاتالیست در پایتخت

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس از تردد 
ــدود ســه میلیون  ــزار مینی بــوس فــرســوده و ح ه
خــودروی فاقد کاتالیست در پایتخت انتقاد کرد.
ــزارش خانه ملت  شاعری  گفت: متاسفانه  به گ
روند  کافی،  بودجه  نیافتن  اختصاص  دلیل  به 
خروج خودروهای فرسوده به کندی پیش می رود 
و شاهد تــردد خودروهایی با عمر بالا در پایتخت 
هستیم.نماینده مردم بهشهر، نکا و گلوگاه در مجلس 
شورای اسلامی، با اشاره به وجود ۵ میلیون خودرو 
در تهران، گفت: حدود ١٠ درصد از خودروهای 
تهران فرسوده و بسیاری از آنها نیز غیراستاندارد 
است. این در حالی است که خودروهای فرسوده 

بیشترین سهم را در آلودگی هوای پایتخت دارد.

...گواهینامه
جریمه تأخیر در تمدید گواهینامه 

رانندگی چقدر است؟ 

بسیاری از رانندگان بدون توجه به تاریخ پایان 
اعتبار گواهینامه خود، اقدام به رانندگی می کنند؛ 
حال آنکه در صورت تمدید نکردن گواهینامه باید 
جریمه بپردازند.به گزارش خراسان، کسانی که 
اعتبار گواهینامه رانندگی شان به پایان رسیده 
و از مدت اعتبار آن گذشته باشد به ازای هر یک 
ســال، ۵٠ هــزار ریــال جریمه می شوند. این در 
حالی است که برای تمدید گواهینامه نیازی به 
گذراندن مجدد کلاس های آموزشی نیست. برای 
صدور مجدد گواهینامه مبلغ ۲٠٠ هزار ریال اخذ 
و ١٠ هزار ریال هم بابت تمبر از متقاضی دریافت 
می شود که البته هزینه های دیگری شامل چشم 

پزشکی و... نیز به این فهرست اضافه می شود.

...رانندگی
ارسال پیامک از دوربین های تعیین 

سرعت به رانندگان متخلف

از  قضاییه،  قــوه  وضعی  پیشگیری های  معاون 
ــال پیامک از دوربــیــن هــای تعیین سرعت  ارس
به رانندگان متخلف در قالب یک طرح جدید 

خبرداد. 
به گزارش مهر، ساوری اظهار کرد: در نقاط حادثه 
خیز دوربین هایی که برای تعیین سرعت خودرو 
نصب شده است پیامی به راننده ارسال می کند 
تا راننده نکات ایمنی را رعایت کند و امیدواریم 
این نرم افزار بتواند به کاهش تصادفات کمک 
کند. وی ادامه داد: این نرم افزار قبلًا به صورت 
یــک طــرح همپا در استان  آزمایشی در قالب 
اصفهان اجرا شد که نتیجه اجرای آن بسیار مثبت 

بوده است.

 وزیرارشاد: مردم مطمئن باشند امنیت و کرامت 
حجاج اولویت نظام است، زائران مرداد اعزام می شوند

عربستان به صورت رسمی و مکتوب شرایط ایران  برای حج امسال را پذیرفته است 

هادی محمدی – در فاصله کمتر از یک ماه تا اعزام 
اولین گروه از حجاج ایرانی به سرزمین وحی و برخی 
نگرانی ها بابت تامین امنیت و عزت ایرانیان در 
عربستان، وزیر ارشــاد و فرهنگ اسلامی در پاسخ 
به سوال خراسان دربــاره اخذ تضمین های لازم از 
عربستان سعودی در مورد حج امسال زائران ایرانی، 
با بیان اینکه مردم مطمئن باشند امنیت و کرامت 
حجاج اولویت اول نظام است ، تاکید کرد : عربستان 
سعودی شروط لازمی را که جمهوری اسلامی ایران 
برای تامین امنیت و کرامت حجاج داشت رسما و به 
صورت مکتوب پذیرفته است. در عین حال به طور 
طبیعی وضعیت را رصد می کنیم و اگر اتفاقی محتمل 
باشد، در سطوح عالی نظام طرح می شود و در نهایت 

تصمیم نهایی را آنها خواهند گرفت.
به گزارش خراسان، صالحی امیری که روز گذشته 
در جمع خبرنگاران سخن می گفت، با بیان اینکه 
سیاست رسمی نظام در مورد حج برگزاری آن همراه 
با عزت و کرامت است ، خاطرنشان کرد :  برای این کار 
همه مسیرهای ممکن را طی کردیم؛ از جمله شروط 
لازمــی را که جمهوری اسلامی ایــران بــرای تامین 
امنیت و کرامت حجاج داشت رسما طرف عربستانی 
پذیرفت و آن را مکتوب کرد و الان هم در سطح نظام 

این بحث ها در دستورکار است.
وی افزود : ما طبق برنامه ثبت نام و آموزش را انجام 
ــرای اجـــاره امــاکــن و  ــم؛ همه اقــدامــات لازم ب دادیـ

هواپیمایی و ... انجام شده است و دهه اول مرداد 
ماه اعزام اولین گروه آغاز می شود ، الان هم گروه 
های پشتیبانی و پزشکی و گروه های هواپیمایی در 
مکه و مدینه هستند و در مجموع آن چیزی که ما به 
عنوان سیاست رسمی دنبال می کنیم، اعزام حجاج 

به عربستان با همه تمهیدات لازم است.

قاضی عسکر: تمام ارکان نظام پای حج ایستاده 	 
است

در همین زمینه و به گزارش ایــران، حجت الاسلام 
قاضی عسکر نماینده ولی فقیه در امورحج و زیارت 
نیز روز چهارشنبه در بازدید از ترمینال در حال 

ساخت ورود حجاج ایرانی در فرودگاه 
بین المللی امام )ره( با بیان اینکه حج 

تصمیم نظام است و این مهم به این 
معناست که تمامی ارکان نظام پای 
ایــن سفر معنوی ایستاده اســت تا 
باشکوه برگزار شود، تصریح کرد : 
همه ما ملزم هستیم که حج تمتع 

امسال را باشکوه برگزار کنیم 
های  هماهنگی  البته 

لازم در ایــن زمینه 
امکانات  و  انجام 

نیز فراهم  لازم 
ــده اســت. ش

وی درباره تشکیل جلسه شورای عالی امنیت ملی 
نیز گفت: این جلسه ده روز پیش در باره حج تشکیل 
و تصویب شد که زائران ایرانی امسال در حج تمتع 
شرکت کنند و جــای هیچ تــردیــدی در ایــن زمینه 

نیست.
قاضی عسکر دربــاره طــرح مجلس که چــرا در این 
ــران به حج اعــزام می شوند نیز  شرایط حساس زائ
در  که  بــود  مسائل  دادن  توضیح  ما  وظیفه  گفت: 
کمیسیون فرهنگی و صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی توضیحات لازم را دادیــم و ابهامی در این 
زمینه وجود ندارد و اگر مشکل غیر مترقبه ای پیش 
نیاید و روند به همین شکل باشد،  مشکل خاصی در 

حج امسال نخواهیم داشت.
وی دربــاره اعزام نمایندگان وزارت خارجه 
کشورمان به عربستان نیز گفت: کارهای 
ــت و در چند  ــده اس کنسولی انــجــام ش
روز آینده ویــزای آنها صادر خواهد شد. 
همچنین تیم پزشکی حج نیز یک نرم افزار 
برای ثبت اطلاعات زائران دارد و 
طبق آنچه عربستان تعیین 
ــال ثبت  ــرده در حـ ــ ک
ــران  ــ اطـــلاعـــات زائ
ــزای  هستیم تــا وی
الکترونیکی نیز به 
موقع صادر شود.

دانش پور- »سالیانه ١٠ هزار میلیارد تومان 
هزینه سیگار می شود آن هم  بــرای به دست 
آوردن آرامشی کاذب «. وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی روز گذشته در همایش هفته 
ملی مبارزه با دخانیات ضمن بیان این مطلب، 
از آمار ١١ درصدی افرادی که در ایران سیگار 
مصرف می کنند، خبر داد . وزیر بهداشت از 
مخالفت برخی گروه ها با افزایش مالیات بر 
دخانیات به بهانه رشد قاچاق در کشور نیز 
انتقاد کرد و گفت: چگونه ممکن است همه 
جای دنیا افزایش مالیات بر دخانیات باعث 
کاهش مصرف شود ولی در ایــران عکس آن 
اتفاق بیفتد. این یعنی یک جای کار ایراد دارد! 
سیدحسن قاضی زاده هاشمی با اشاره به تلاش 
هایی که در مورد کنترل مصرف دخانیات شده 
است، گفت: ما حتی طی 4 سال گذشته هم به 
نتیجه نرسیده ایم چرا که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به دنبال توسعه این صنعت است . شاید 
برای وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه 
هم این مسیر درآمد زاست که چشم خود را به 

روی برخی مسائل می بندند. به عبارتی هر چه 
ما می بافیم آن ها پنبه می کنند.وزیر بهداشت 
گفت: اگر مجلس هوشمندی به خرج ندهد، به 
عقب باز می گردیم. طبق آمارهایی که در زمینه 
اعتیاد جوانان اعلام شده است، در مجموع با 
حساب خانواده آن ها حدود ١٠ میلیون نفر 
درگیر این معضل هستند. همان کسانی که 
می گویند چرا هزینه درمان زیاد است، مردم را 
بیمار می کنند. شما چرا هوا را آلوده می کنید؟ یا 
جلوی مصرف سیگار را نمی گیرید؟ ما هم وقتی 
می خواهیم جلوی آن را بگیریم، می گویند با 

سیگار و قلیان مردم چه کار دارید.قاضی زاده 
هاشمی اظهار کرد: سالیانه ١٠ هزار میلیارد 
تومان هزینه سیگار می شود که می گویند برای 
ــت.وی با  به دست آوردن آرامشی کــاذب اس
انتقاد از اظهارنظر برخی گروه ها مبنی بر این 
که افزایش مالیات بر دخانیات باعث افزایش 
قاچاق آن می شود، افــزود: برخی می گویند 
اگر اجازه ندهید مردم سیگار و قلیان بکشند 
و جلوی آن را بگیرید، آن ها به سمت شیشه 
و موادمخدر دیگری می روند، اما این دروغ 
است. همان طور که می گویند افزایش مالیات 

بر دخانیات، افزایش قاچاق آن را در پی دارد. 
وزیر بهداشت تاکید کرد: بهداشت و درمان، 
فرهنگ، اقتصاد، مبارزه با اعتیاد و موارد دیگر 
درســت نمی شود، مگر اینکه همه مسئولان 
متعهد شوند که مشکل داریــم. اگر این تعهد 
مشکلات  بگیرد،  شکل  کشور  در  سیاسی 
مردم نیز سامان پیدا می کند. هاشمی از آمار 
سیگاری بودن ١١ درصد از مردم ایران خبر 
داد و گفت: این آمار درحالی است که بخشی 
از آمار کتمان می شود؛ ضمن آن که ثابت شده 
است اعتیاد با سیگار شروع می شود، اما در 
هیئت دولت، مجلس و دیگر دستگاه ها بسیاری 
از افراد هستند که این موضوع را قبول ندارند و 
نتیجه آن این می شود که ما با معلول آن یعنی 
ــه رو می شویم.وی همچنین با  بیماران روب
اشاره  به کاهش استعمال سیگار از سال 9٠ 
تا سال 9۵، گفت: با اقدامات انجام گرفته 
،مصرف سیگار نسبت به سال های گذشته 
حدود ٧ تا ٨ دهم درصد کاهش یافته است .

مرگ سالانه 55 تا  ۶5 هزار 	 
معاون بهداشت وزارت بهداشت هم در این 
همایش از مرگ سالانه ۵۵ تا  ۶۵ هزار نفر در 
کشور به دلیل مصرف مواد دخانی خبر داد و 

گفت: بیشترین مرگ قابل پیشگیری در کشور 
مربوط به مصرف مــواد دخانی اســت. علی 
اکبر سیاری با اشاره به بررسی لایحه مالیات 
بر ارزش افزوده سیگار، در مجلس ادامه داد: 
فرصت بزرگی است که کمیسیون اقتصاد 
مجلس تصمیم بگیرد این مالیات را افزایش 
دهد و بتوانیم با افزایش مالیات خرده فروشی 
سیگار درآمد حاصل از آن را به نظام سلامت و 
درمان بیماران ناشی از مصرف مواد دخانی 
کشور اختصاص دهیم. وی گفت: از محل  
درآمد پنج ساله این مالیات ١۲ هزار میلیارد 
تومان صرف کمک به درمان مردم خواهد شد. 
سیاری اظهار کرد: ثابت شده است که هرکس 
از ١٨ سالگی سیگارکشیدن را شروع کند ۲٠ 
سال از عمرش کم می شود. ایرانی ها سالانه 
١٠ هزار میلیارد تومان سیگار می کشند و 
۲٠ هزار میلیارد تومان هم هزینه درمان آن 
ــاره به ایــن که یک پاکت  می کنند.وی با اش
سیگار در کارخانه 4٠٠ تومان هزینه تولید 
دارد در حالی که در خرده فروشی به قیمت ۲ 
هزار تومان به مشتری فروخته می شود، گفت: 
کدام تجارت این همه سود دارد؟ باید مالیات 
بر قیمت خرده فروشی وضع شود نه قیمت 

تولیدی در کارخانه ها.

گــروه اجتماعی- برگزاری کنفرانس بین 
المللی مقابله با گردوغبار در تهران طی این 
هفته، موضوع پروژه های کلان آبی کشور ترکیه 
رااز جمله سد بزرگ »ایلیسو« که آثار مخرب و 
گسترده زیست محیطی برای کشورهای پایین 
دست از جمله عراق و سوریه و دربخشی نیز 
برای ایران دارد، دوباره بر سر زبان ها انداخت. 
از جمله این موارد انتقاد دکتر روحانی رئیس 
جمهور در سخنرانی افتتاحیه بود که چنین 
گفت: »اینکه همسایه ما طرح ۲۲ سد در دجله 
و فرات را دارد، برای ایران و عراق و بسیاری 
و  شد  خواهد  مشکل زا  دیگر  کشورهای  از 
نمی توان به راحتی از کنار آن عبور کرد.«پس 
ــر امورخارجه  ازآن گفت و گــوی معاون وزی
ترکیه در حاشیه این اجلاس درهمین رابطه با 
خبرنگاران به چالش کشیده شد؛ در اظهارات 
او نوعی قــدرت جویی منطقه ای با ابــزار آب 
احساس می شد. حالا دوباره سفیر ترکیه نیز 
به نوعی اظهارات او را تکرار کرده است؛ البته او 
از سیاست های آبی ایران انتقادهایی نیز کرده 
است. رضا تکین سفیر ترکیه در ایران در گفت 
وگو با مهر عنوان کرده است: ترکیه از سدسازی 
بردجله و فرات چشم پوشی نمی کند، در عین 

حال آماده گفت و گو در این زمینه هستیم.

چرا ایران انتقاد می کند؟	 
سفیر ترکیه در ایران درباره این مسئله گفت: 
ــن کنفرانس در راســتــای همسو کــردن  ای
تلاش های همه ما برای رفع مشکلاتی است 
که در منطقه با آن روبه روییم. اکنون سدها و 
برخی پروژه های مرتبط که در ترکیه ساخته 
می شوند، هدف حمله برخی محافل از جمله 
ایــران قرار گرفته اند.وی تصریح کرد: ما با 
این دیدگاه مخالفیم زیرا می خواهیم به همه 
مسائل با رویکردی علمی پرداخته شود و 
داده های ما نشان می دهد سدهایی که ترکیه 
بر دجله و فرات ساخته هیچ اثر منفی بر محیط 
زیست کشورهای پایین دست یعنی عراق 
و سوریه ندارد.سفیر ترکیه در ایران مدعی 
شد: برعکس، این سدها به مدیریت آب کمک 
می کند به نحوی که پیش از این دوره هــای 
کم بارش پیش، وقتی بارانی نمی بارید آبی هم 
به این کشورها نمی رسید و دچار خشکسالی 
می شدند و این مسئله آثــار زیــان بار محیط 
زیستی داشت، اما با احداث این سدها ما ابزار 
لازم را برای مدیریت آب داریــم و می توانیم 
حتی در شرایط خشکسالی آب را رهاسازی 
کنیم و آب کافی به کشورهای پایین دست 
بفرستیم تا از آن بــرای نیازهای خودشان 

استفاده کنند.تکین ادامه داد: از نگاهی دیگر 
وقتی دوره هــای بارش سیل آسا را داشتیم، 
سیلاب هایی را شاهد بودیم که آن هم بر 
محیط زیست تأثیرات منفی داشت اما اکنون 
با سدها می توانیم سیلاب ها را مهار کنیم. 
نکته دیگر این است که وقتی به منبع گرد 
و غبار نگاه می کنیم، درمی یابیم که منابع 
اصلی در نقاطی است که از پیش بیابانی بوده 
و نه نقاطی که در این سال ها بیابان  شده است، 
وقتی به داده های علمی پانزده بیست سال 
اخیر در مناطق بیابان  شده نگاه می کنیم، 
متوجه می شویم که ترکیه به خاطر سدهایش 

مورد حمله ناعادلانه قرار گرفته است.

ایران هم  سدساخته است	 
وی افزود: به دیگر پروژه ها در خود عراق، به 
ویــژه در دوران صــدام، نگاه  کنید؛ تالاب ها 
و بسیاری از مناطق کشور را خشک کردند 
که به یک فاجعه محیط زیستی منجر شد و 
از دلایل اصلی توفان های گرد و غباری که 
ــود. حتی  به ایــران می آید محسوب می ش
ایران را ببینید. تنها 4٠ درصد دجله از ترکیه 
سرچشمه می گیرد. 4٠ درصد از عراق و البته 
١٠ درصد هم از ایران سرچشمه می گیرد.

سفیر ترکیه در ایــران مدعی شد: ایــران به 
ــران و عراق  شــدت روی آب دجله در مــرز ای
ــت. در ٣٠ ســال اخیر  ــرده اس ســدســازی ک
ــران۶٠٠ سد ساخته است که مانع ورود  ای
آب به تالاب های ایران می شود. ساده است 
که یک کشور را نقد کنیم اما به سیاست های 
خــودتــان هــم نگاه کنید. مــا نمی خواهیم 
هیچ کشوری در معرض تهدید فاجعه باشد، 

بنابراین آماده گفت وگو با ایران هستیم.
ــه نحوی  ــه ایــنــکــه اگـــر ب تکین در پــاســخ ب
حقابه های ادعایی رودخانه ها و تالاب های 
پایین دست توسط نهاد مستقل بین المللی 
ــت ترکیه ایــن حقابه های  ــود، دول تأیید ش
مورد تأیید نهادهای بین المللی را رعایت 
خواهد کرد یا نه بیان کرد: شما نمی توانید 

از حق حاکمیتی خود چشم پوشی 
کنید؛ این کالایی نیست که با 

را  آن  بین المللی  نهادهای 
شریک شویم. آنچه ما انجام 
ــم این است که حتی  داده ای

آب  کمبود  مشکل  با  وقتی 
دست و پنجه نرم می کنیم هرگز 

آب را رو به دجله و فرات قطع 
پس  کـــرد؛  نخواهیم 

آب داده می شود.
سفیر ترکیه در 

ــران گفت:  ای
متــأســفانه 

عـــــــراق و 

سوریه دوران بسیار سختی را طی یک دهه 
گذشته پشت سر گذاشته اند و با تعارضات 
و بی ثباتی هایی دست و پنجه نرم می کنند؛ 
پــروژه هــای  وارد  نمی توانیم  مــا  بنابراین 
مشترکی با آن ها بشویم. این تعارضات شرایط 
ــرد: آب  ــرده اســـت.وی تأکید ک را تشدید ک
بسیار ارزشمند است و در کنفرانس هم گفته 
شد امــروز یک بطری آب از یک بشکه نفت 
گران تر است و ملت ها تأکید دارند که آب حق 
ماست، حالا که آب از نفت هم گران تر است 
پس چرا نفت را با هم شریک نمی شویم؟! این 
حرف دقیقاً منطق مشابهی دارد. ما نباید به 
مسئله با چنین رویکردی نگاه کنیم، نگاه ما 
باید بر علایق مشترک باشد. باید بپذیریم 
خودمان هم اشتباهاتی داشته ایم ومثلا ایران 
حجم زیادی از آب را از خوزستان به اصفهان 
برای اهداف صنعتی منتقل کرده و این 
کرده  خشک  را  خوزستان  موضوع 
است. این واقعیتی است که شما باید 
بپذیرید. سفیر ترکیه در حالی از 
آمادگی کشورش برای گفت وگو در 
زمینه حقابه دجله و فرات سخن 
فعلی  شرایط  که  گفت 
ــراق و سوریه را  ع
مانع شکل گیری 
ــروژه مشترک  پـ
بــیــن الــمــلــلــی  و 
ــرده  ــ ــوان ک ــ ــن ــ ع

است.

 کاهش آمار»شیشه «ای ها 
از25 به 8 درصد

رئیس کارگروه مبارزه با مواد مخدر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ضمن اعلام کاهش آمار مصرف کنندگان »شیشه « از 
۲۵ به ٨ درصد، از مصرف سالانه بیش از ۵٠ تن مواد مخدر 
در کشور خبر داد.به گزارش ایسنا، سعید صفاتیان، رئیس 
کارگروه مبارزه با مواد مخدر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: اکنون ٨ درصد معتادان از شیشه استفاده می کنند 
در حالی که در سال 9٠ ،  ۲۵ درصد آنها شیشه مصرف می 
کردند. وی افزود: بیش از ۵٠ تن مواد مخدر سالانه در کشور 
استفاده می شود.رئیس کارگروه مبارزه با مواد مخدر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: در حالی که مصرف مواد مخدر 
در ۲٠ سال گذشته، تک الگویی بود اما اکنون چند الگویی 
بودن مصرف مواد مخدر درمان، مبارزه و پیشگیری از اعتیاد را 
ناکارآمد کرده است. صفاتیان افزود: با توجه به ضعف اجرای 
سیاست های کلی مبارزه با مواد مخدر که در سال ٨۵ ابلاغ 
شد، نیاز داریم در سطح کلان مدیریتی این مسئله تغییر ایجاد 
شــود.وی گفت: با توجه به حجم زیاد کاری مسئولان ستاد 
مبارزه با مواد مخدر، این ستاد باید به صورت خاص به یک 
نفر سپرده شود. صفاتیان افزود: مسئولان میانی، مبارزه با 
مواد مخدر را ذاتی نمی دانند.وی همچنین گفت: ضعف ما 

در ارزیابی و نظارت بر برنامه های مبارزه با مواد مخدر است.

ادامه ماجراهای سد ایلیسو  در اظهارات سفیر ترکیه در ایران

ترکیه از سدسازی بردجله و فرات چشم پوشی نمی کند

وزیر بهداشت: 
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